

弗洛姆人学思想研究
[On Erich Fromm's Theory of Hominology]
[Die Theorie des Menschen bei Erich Fromm]
2008e

Author: 方幸福 [FANG Xingfu Fāng Xìngfú]
Supervisor: HU Yamin
Discipline: Comparative Literature and World Literature
Institution: Central China Normal University, Wuhan, Hubei, China
Year, Degree: 2008, Doctoral dissertation

Abstract / Kurzfassung

论文摘要:美籍德裔学者埃里希·弗洛姆(Erich Fromm,1900-1980)是新弗洛伊德主义的领导者,法兰克福学派的重要代表人物.弗洛姆著作颇丰,涉及当代西方哲学、社会学、精神病学、心理学、伦理(略)多学科和领域.他的著作深刻地剖析了现代资本主义社会及生活在其中的现代人的人性等问题,被认为是最能解决当代社会问题的理论体系之一.弗洛姆的著作在西方广为传播,他的思想对西方社会有较大(略)弗(略)合弗洛伊德主义和马克思主义,对人的问题进行历史的、辩证的探讨.国内外学者曾分别从心理学、哲学、社会学、宗教、文化学等角度,对弗洛姆的理论做了深入研究.人学研究人的问题,是一个包罗万象的学科:文学即人学.为此,本文从文学的角度、围绕人的问题,运用比较的方法,分三个层次把弗洛姆的思想理论建构为“自我的迷失”、“自我的找寻”、“自我的拯(略)整体——弗洛姆的人学思想体系.前言界定人学这一概念,综述有关弗洛姆的研究现状.介绍论文的研究思路、方法及主要内容.本论文主体分三大部分:第一(略)姆人学思想的理论资源.首先,从弗洛姆的生活与学术经历、家庭背景、社会环境、弗洛姆人学理论资源概述...

English version (www.cnki.net, 10/2020)

The German American scholar Erich Fromm (1900 – 1980) plays a leading role in the circle of *Neo-Freudianism*. He is also an important representative of *Frankfurt School*. Erich Fromm is a prolific writer on many areas, such as western philosophy, sociology, psychiatry, psychology, ethics and religion. His works make an in-depth analysis of modern capitalist society and the human nature of the people living in it. His theory is thought to be one of the most applicable to solving present-day social problems. Erich Fromm's works are very popular in the western world. Therefore, he exerts great influence on people from all walks of life. Synthesizing Freudianism and Marxism, Erich Fromm's theory probes extensively into the problems of man in historical and dialectical approaches. Scholars at home and abroad have ever analyzed Erich Fromm's theory from the aspects of psychology, philosophy, sociology, religion or culturology. Hominology¹ characterizes itself as all-embracing while studying the problems of man, quite appropriate for the purpose of systematizing Fromm's theory. Centering on human studies which relate to literature closely, this dissertation reorganizes Erich Fromm's ideas into a theoretical system of hominology in comparative approach. The author systematizes Fromm's ideas with a logical structure of 3 levels: the lost self, the search for self, and the redemption of self.— In Foreword, the author makes a

¹ See Erich Fromm: *Man for Himself. An Inquiry into the Psychology of Ethics*, New York (Rinehart and Co.) 1947. (Chapter 2); idem: *The Humanistic Science of Man* (1957), New York (American Mental Health Foundation) 2010, pp. 101 – 108; Ralph Linton (Ed.): *The Science of Man in the World Crisis*, New York (Columbia University Press) 1945.

survey of the research work on Fromm's theory both at home and abroad after defining hominology. Then the author sketches out the outline of the work, the research approach employed, and the main idea of the dissertation. The body of the dissertation consists mainly of 3 parts. Part I expounds the sources of Fromm's ideas first from four aspects: his life and academic experience, his family background, the social environment, and a brief list of the sources of Fromm's hominological theory. Then the writing focuses on the two most important elements of the sources which offer decisive influences on Fromm's theory of hominology: Freudianism and Marxism. The last section explicates the possibility of Fromm's synthesis of Freudianism and Marxism. The survey shows that Fromm's theory of hominology embraces various sources which are integrated into his own theory. The fate of Freudianism and Marxism is "altered" with his integration, which fosters the unique characteristics of Fromm's hominological theory.

The Second Part is made up of Chapters 2-4. This part is the focus of the dissertation which expounds and systemizes Fromm's theory of hominology. Revolving round human studies, this part is divided into three chapters entitled respectively "the lost self", "the search for self", and "the redemption of self", to systemize Fromm's hominological theory on three levels. The three levels of his theory relate to each other closely.— The first level of Fromm's theory of hominology "the lost self" is the start of his theoretical system. This section systemizes Fromm's theory with his description of the sick society in a "macroscopic" view and the morbid individuals or the lonely self living in the alienated society in a "microscopic" view. In the eye of Fromm, people living in the alienated society have lost their natural feelings. Their love is fake and sick. Their natural self is suppressed. The human nature is twisted. Therefore, the self of the individual is alienated, lonely and missing.— The second level of his theory "the search for self" is an all-round analysis of man, from the aspects of human condition, human needs, individual character and social character, social unconscious, living mode, with the purpose of searching for the lost self in the sick society. Fromm asserts that human situation results in human alienation. When analyzing human needs, Fromm attaches most attention to human social needs rather than human instinctive needs as *Sigmund Freud*² does. Based on Freudian character theory and theory of unconscious, Fromm originates his theory of social character and theory of social unconscious, with which to analyze and to criticize the social reality. Fromm also classifies living modes into two types: "to have" and "to be", the latter of which is what Fromm hopes to promote.— The third level "the redemption of self" proposes the roads to the redemption of the lost individual self: psychological transformation and the social transformation. According to Fromm, only a man of reason and production, a man with freedom and the art of loving, only a man living happily in a sane society full of love, can he get rid of all kinds of shackles, can he get redeemed, can he get all-round developed.

Part III (Chapter 5) makes the comments on Fromm's hominological theory. The author holds that the integration of Freudianism and Marxism into Fromm's theory makes his theory more scientific compared to Freudian theory. Fromm's discerning eyes on the society draw his theory much closer to reality with sharp criticism. In Fromm's theory, there are always pairs of terms in form of binary opposition, as in "positive freedom" and "negative freedom", "active love" and "passive love", "active personality" and "passive personality", which impart to Fromm's theory dialectical color. The delicate analysis of the sick society and the morbid people in his theory does not put him into despair. On the contrary, Fromm's theory conveys all the way his optimistic attitude towards human future.— In the conclusive part, the author makes comments on Fromm's theory of hominology, pointing out the greatness and limitations of Fromm's theory, evaluating and forecasting the research work in the present dissertation. There is a close relation between the research work on Fromm's hominological theory and literary study. The study of Fromm's theory is beneficial to the development of Chinese literary theory. It widens the view of literary study in China. It promotes Marxist theory of art and literature in China and multiplies the receptive views of Marxist theory of art and literature. At the same time, the research work is significant to the accomplishment of upholding the humanist idea of man-disoriented and to the establishment of a harmonious society in China. [Footnotes, hyperlinks: M.Z.]

² Sigmund Freud (1856 – 1939), Austrian neurologist and founder of the psychoanalysis.

Der deutsch-amerikanische Denker Erich Fromm (1900 – 1980) spielt eine führende Rolle im Kreis des *Neofreudismus*. Er ist auch ein wichtiger Vertreter der *Frankfurter Schule*. Erich Fromm ist ein produktiver Autor auf vielen Gebieten wie westliche Philosophie, Soziologie, Psychiatrie, Psychologie, Ethik und Religion. In seinen Werken analysiert er die moderne kapitalistische Gesellschaft und die Natur der in ihr lebenden Menschen grundlegend. Seine Theorie gilt als eine der fruchtbarsten zur Lösung heutiger sozialer und gesellschaftlicher Probleme. Die Werke von Erich Fromm sind in der westlichen Welt sehr populär, so dass er großen Einfluss auf Menschen aus allen Gesellschaftsschichten ausübt. Auf Grundlage der Synthese von Freudismus und Marxismus untersucht Erich Fromms Theorie die Probleme des Menschen detailliert in historischen und dialektischen Ansätzen. Wissenschaftler im In- und Ausland analysierten Erich Fromms Theorie stets unter den Aspekten der Psychologie, Philosophie, Soziologie, Religion oder der Kulturwissenschaft. Hominologie³ ist dadurch charakterisiert, dass sie die Probleme des Menschen umfassend erforscht, was für den Zweck der Systematisierung von Fromms Theorie durchaus dienlich ist. Die Dissertation, die sich auf literaturnahe Humanstudien konzentriert, ordnet Erich Fromms Ideen zu einem theoretischen System der Hominologie in komparativer Herangehensweise neu. Der Autor systematisiert Fromms Denkkonzepte mithilfe der logischen Struktur dreier Ebenen: das verlorene Selbst, die Suche nach dem Selbst und die Rettung des Selbst.– Im Vorwort gibt der Autor nach der Definition der Hominologie einen Überblick über die Forschungsarbeiten zu Fromms Theorie im In- und Ausland. Anschließend skizziert er die Grundzüge seiner Arbeit, den Forschungsansatz und die Grundidee der Dissertation. Der Hauptteil der Dissertation besteht im Wesentlichen aus drei Teilen. In Teil I werden die Quellen von Fromms Denkkonzepten zunächst unter vier Aspekten erläutert: sein Leben und seine akademische Erfahrung, sein familiärer Hintergrund und sein soziales Umfeld. Es folgt eine kurze Auflistung der Quellen von Fromms Hominologietheorie. Sodann konzentriert sich die Arbeit auf die beiden wichtigsten Elemente der Quellen, die entscheidenden Einfluss auf Fromms Hominologietheorie ausüben: Freudismus und Marxismus. Im letzten Abschnitt werden die Möglichkeiten von Fromms Synthese von Freudismus und Marxismus erläutert. Die Übersicht zeigt, dass Fromms Hominologietheorie verschiedene Quellen umfasst, die in seine eigene Theorie integriert sind. Das Schicksal von Freudismus und Marxismus wird mit seiner Integration "verändert", was die spezifischen Merkmale von Fromms Hominologietheorie fördert.

Teil II setzt sich aus den Kapiteln 2 – 4 zusammen. Dieser Teil steht im Mittelpunkt der Dissertation, in der Fromms Hominologietheorie erläutert und systematisiert wird. In ihm geht es um die Humanforschung, und er ist in drei Kapitel unterteilt, mit den Titeln "Das verlorene Selbst", "Die Suche nach dem Selbst" und "Die Erlösung des Selbst", um Fromms Hominologietheorie auf drei Ebenen zu systematisieren. Die drei Ebenen seiner Theorie stehen in enger Beziehung zueinander.– Die erste Ebene von Fromms Hominologietheorie "das verlorene Selbst" ist der Beginn seines theoretischen Systems. Dieser Abschnitt systematisiert Fromms Theorie in der "makroskopischen" Sicht der Beschreibung der kranken Gesellschaft und der kranken Individuen oder des einsamen Selbst in einer entfremdeten Gesellschaft in einer "mikroskopischen" Sicht. Nach Ansicht Fromms haben die Menschen, die in der entfremdeten Gesellschaft leben, ihre natürlichen Gefühle verloren. Ihre Liebe ist falsch und krank. Ihr natürliches Selbst wird unterdrückt. Die Natur des Menschen ist deformiert. Deshalb ist das Selbst des Individuums entfremdet, einsam und verloren.– Die zweite Ebene seiner Theorie "die Suche nach dem Selbst" umfasst eine umfassende Analyse des Menschen unter den Aspekten des Zustands des Menschen, seiner Bedürfnisse, seines individuellen Charakters und seines Sozialcharakters, seines gesellschaftlichen Unbewussten und seiner Lebensweise mit dem Ziel, das verlorene Selbst in der kranken Gesellschaft zu suchen. Nach Fromms Auffassung führt die Situation des Menschen zu seiner Entfremdung. Bei der Analyse der menschlichen Bedürfnisse legt Fromm die größte Aufmerksamkeit auf sozialen Bedürfnisse des Menschen und nicht auf seine instinktiven Bedürfnisse wie *Sigmund Freud*. Fromm entwickelt seine Theorie des Sozialcharakters und die Theorie des sozialen Unbewussten auf der Grundlage der Freudschen Charaktertheorie und der Theorie des Unbewussten, mit denen er die soziale

³ Siehe Erich Fromm: *Gesamtausgabe in 12 Bänden*, herausgegeben von Rainer Funk, Deutscher Taschenbuch Verlag, München 1999, Band II, Psychoanalyse und Ethik (1947), Seite 1 – 157. (Kapitel 2 Humanistische Ethik als angewandte Wissenschaft der Kunst des Lebens, c) Die Wissenschaft vom Menschen, Seite 18 – 21); a.a.O., Band XI, Humanistische Wissenschaft vom Menschen (1957), Seite 545 – 551.

Wirklichkeit analysieren und kritisieren kann. Fromm teilt die Lebensformen ebenfalls in zwei Typen ein: "Haben" und "Sein", wobei Fromm letzteres zu fördern hofft.– Die dritte Ebene "die Rettung des Selbst" schlägt die Wege zur Rettung des verlorenen individuellen Selbst vor: eine psychologische Transformation und eine gesellschaftliche Transformation. Nur der vernunftbegabte, produktive Mensch, ein Mensch mit Freiheit und der Beherrschung der Kunst des Liebens, nur ein Mensch, der glücklich in einer gesunden Gesellschaft voller Liebe lebt, kann sich nach Fromm von seinen zahlreichen Fesseln befreien und sich voll entwickeln.

In Teil III (Kapitel 5) wird Fromms Hominologietheorie diskutiert. Der Autor ist der Ansicht, dass die Integration von Freudismus und Marxismus in Fromms Theorie seine Theorie im Vergleich zur Freud'schen Theorie wissenschaftlicher macht. Fromms scharfsinniger Blick auf die Gesellschaft bringt seine kritische Theorie viel näher an die Realität heran. Fromms Theorie weist immer Begriffspaare in Form von dichotomen Entgegensetzungen auf, wie "positive Freiheit" und "negative Freiheit", "aktive Liebe" und "passive Liebe", "aktive Persönlichkeit" und "passive Persönlichkeit"; dies lässt eine dialektische Struktur seiner Theorie erkennen. Die kritische Analyse der kranken Gesellschaft und der kranken Menschen in seiner Theorie bringt ihn nicht zur Verzweiflung. Im Gegenteil, Fromms Theorie vermittelt insgesamt eine optimistische Einstellung zur menschlichen Zukunft.– Im Schlussteil kommentiert der Autor die Hominologietheorie von Fromm, zeigt ihre Bedeutung und ihre Grenzen auf, bewertet und schätzt die künftige Forschungsarbeit der vorliegenden Dissertation ein. Es besteht ein enger Zusammenhang zwischen der Forschungsarbeit zu Fromms Hominologietheorie und der Literaturwissenschaft. Das Studium der Theorie Fromms ist für die Entwicklung der chinesischen Literaturtheorie von Nutzen. Es erweitert den Blick auf die Literaturwissenschaft in China. Es fördert die marxistische Theorie der Kunst und Literatur in China und erweitert ihr Rezeptions-Spektrum. Gleichzeitig ist die Forschungsarbeit von großer Bedeutung für die Aufrechterhaltung der humanistischen Idee der Orientierung am Menschen und für den Aufbau einer harmonischen Gesellschaft in China. [Fußnote, Hyperlinks: M.Z.]

Zur Ergänzung des Beitrags durch Fußnoten und Hyperlinks wurde unter anderem das Internetlexikon Wikipedia verwendet. Den Autorinnen und Autoren sei Dank für ihre sorgfältige und hilfreiche Arbeit. Diese lexikalischen Angaben dienen einem ersten Überblick. Für detailliertere Informationen wird auf die Spezialliteratur verwiesen. [M.Z.]
